
Daniela ANENCOV: 

C i ne nu o ştie sau nu şi-o mai aminteşte pe Daniela Anencov? Ondine din spec
tacolul  de absolvire, Mary Poppins sau atâtea şi atâtea alte roluri.  Dar de Dan iela şi 
Aşchiuţă a uitat cineva? Dar de Hapciu, clovnul  cu nasul roşu şi buzunarele pline de 
şoti i? Pe Daniela, actriţa blondă, cu och i i  mari, a lbaştri, cu zâmbetul mereu pe buze, 
o poţi prinde între două avioane pe drumul  dintre Bucureşti-Paris-New York, pentru 
că de ani buni joacă rol ul  de bunică. 5-a născut la 19  ianuarie 1 941 la Aiton, undeva 
în Ardeal, într-o familie de medici. A absolvit IATC în 1 966, cu rol u l  Ondine din piesa 
omonimă a l u i  Jean Giraudoux. Pe scena Teatrului  din Constanţa, unde a fost repar
tizată, a jucat în Azilul de noapte, Prietena mea Pix, Războiul cu Troia nu va avea loc. 
Apoi, venirea în Bucureşti la Teatrul "Ion C reangă" i-a adus a altă serie de roluri 
importante, la fel ca şi pe scena Teatru lui  Excelsior, unde, alături de alţi colegi ,  se 
numără pri ntre fondatori. A primit numeroase premii ,  culmind cu Premiul special al 
UNITER pentru Teatrul de copii în 2003. U n  punct de referinţă în activitatea ei este 
cea din televiziune, începută în 1958 şi unde "mi-am confundat şi confruntat propria 
viaţă cu succesele şi experienţele oferite de micul ecran, alături de parteneri mdrăgiţi 
de copii, cu care am intrat, cum s-a spus in legendă". Este o plăcere să stai de vorbă 
cu ea, să-ţi deşerte sacul ei plin de amintiri şi  să-ţi pară rău că nu ai la dispoziţie o 
carte din care să transpară optimismul ,  umorul, tenacitatea, voinţa, sârguinţa, puterea 
de a îndu ra şi de a ierta a unei personal ităţi solare ca a ei.  

Raluca Tulbure :  Dacă am apela la matematică şi am face un calcul simplu, 
de câţi ani eşti În atenţia publicului? 

Daniela Anencov: De peste 40 de an i ,  dacă ţinem cont şi de faptul că eram 
încă studentă când am început colaborarea cu Televiziunea ,dar şi cu Radiou l .  

R.T. :  Când te-ai decis să devii actriţă, a fost un moment special care te-a 
determinat sau asta ai vrut de la Început? 

D.A. : Din copilărie. Nu-mi doream să mă joc de-a a ltceva. A fost ceva decis 
de mică. Nu au existat a lternative. La Budeşti , unde am copilărit, era un post local 
de radio şi am început să recit poezii încă înainte de a şti să citesc. 

R.T. :  Care a fost primul tău contact cu o scenă profesionistă? 
D.A. : Am ales Teatru l din Constanta. 
R.T. :  Cum s-a produs trecerea la teatrul de copii? Spuneai undeva că teatrul 

de copii te-a ales şi nu invers? 
D.A. : Teatru l " Ion Creangă" mi-a oferit posibil itatea de a veni în Bucureşti . 

M-am simţit ca peştele în apă în repertoriu l pentru copi i ,  m-am simţit preţuită şi 
iubită de copii şi atunci mi-am zis de ce nu? Nu era în d iscordanţă cu teatrul pentru 
adult i , am jucat şi la "Creangă" în spectacole ca Toate pânzele sus, rolu l Adnana, 
care' a fost debutul meu propriu-zis în Bucureşti .  A fost ca-n fi lme! S-a îmbolnăvit 
actrita principală, Magda Popovici ,  şi am intrat eu .  A fost şansa mea ! 'R.T. : Eu mi-a aduc aminte şi de Act veneţian de la Teatrul Excelsior, dar şi de 
Ondine, despre care toată lumea vorbeşte cu admiraţie. Te-aş Întreba dacă un 
actor care face teatru pentru copii ar trebui să aibă nişte calităţi speciale? Copiii te 
pot iubi necondiţionat pentru că eşti prinţesă, sau motan sau Albă ca Zăpada, aşa 
te ştiu ei şi mai rar ţin minte numele actorului. 

D.A. : Trebuie să fie mult mai generos, pentru că satisfacţiile nu sunt pe măsura 
investitiei .  Mai trebuie să aibă uşurinţa de a face gimnastică sufletescă, pe care 
ori o al d in naştere, ori o obţii prin educaţie .  
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Cu Aşchiuţă 
În Ondine de J .  Giraudoux 



Cu Hapciu 



R.T. :  Ai fost una dintre primele vedete adevărate Încă de pe vremea când 
televiziunea se făcea "pe viu". Ce a Însemnat televiziunea În viaţa ta? 

D.A. : Totul .  M i-a dat şansa popularităţii şi spun că a fost steaua mea noro
coasă . Datorită televiziun i i  am intrat în casele a mi l ioane de oameni ,  care m-au 
primit, care mă aşteptau seară de seară , îmi scriau , îmi trimiteau cadouri , iar când 
ne întâ lneam pe stradă era ca şi cum eram cei mai buni prieten i .  Şi acum mă emo
ţionează când oameni din diverse medi i  sociale mă opresc şi-mi spun :  "Faci parte 
din copi lăria mea !" 

R:T. :  Spuneai că admiratorii Îţi trimiteau scrisori, cadouri. Ce puteai primi, oare, 
prin poştă de la ei? 

D.A. : Am primit un pui de vulpe, un miel care mi-a ros covoarele. 
R. T. : Ce vremuri! Cine s-ar mai gândi la aşa ceva În ziua de azi? Să revenim 

la momentul Daniela cu Aşchiuţă, personaje care dăinuiesc În amintirea multora 
dintre noi şi apoi să amintim de Hapciu. 

D.A. : Succesul cuplulu i cu Aşchiuţă (actoru l-păpuşar Justin  Grad) i-a deter
minat pe cei d in televiziune să înfiinţeze o secţie specială care să răspundă la 
scrisori . Am fost denumiţi "eroi legendari". Hapciu este mândria mea , pentru că în 
contextul unei concurenţe teribi le între televiziuni le apărute după 1 989, emisiunea 
Ba da, ba nu a fost gând ită de Liana Săndulescu atât de bine încât, datorită perso
naju lu i  meu am reuşit să reiau prietenia cu mi i  de copii d in noile generaţi i ,  probabil 
copi i i  copi i lor de pe vremea lui Aşchiuţă .  

R.  T. : Deci, a fost o revenire În atenţia publicului? 
D.A. : Da, pentru că am fost interzişi de regimul comunist. Eram prea spontani ,  

emisiunea era în d irect şi era teama ca nu cumva să instigăm. 
R.T. :  Oameni care ti-au marcat evolutia profesională? 
D.A. : În primul  rând, părinţii mei , a căror genă o moştenesc, care m-au înţeles 

şi m-au ajutat, m-au sprij int necondiţionat. Apoi ,  toţi oamenii de teatru , de fi lm,  de 
televiziune, compozitorii cu care am avut contact de-a lungul carierei mele şi de la 
care am învăţat tot ce m-au lăsat să "fu r". Primul pe care l-aş menţiona este Andrei 
Brădeanu ,  soţ, tată şi mare regizor de teatru şi televiziune, datorită căru ia am avut 
parte de mari satisfacţi i  artistice şi ale cărui spectacole mi-au adus premi i impor
tante. Apoi ,  Alecu Popovici , cunoscut scriitor pentru copi i ,  Marietta Sadova, Ion 
Cojar, compozitorii Aurel Giroveanu şi Dan Bălan , poeta Nina Cassian. 

R.T. :  Ti-a fost vreodată teamă de vreun rol? 
D.A. : ba. În spectacolul Stop! În top . . .  Daniela, unde trebuia să mă "droghez" 

cu curaj şi forţă până la ridicarea cortinei , neavând încredere în forma finită a 
recital u lu i .  

R.T. :  De Mary Poppins nu ţi-a fost teamă? 
D.A. : Nu,  d impotrivă. Am avut o imensă bucurie de a juca acest personaj , 

pentru că într-un fel ,  se aseamănă cu natura mea: sensibi lă, perfecţionistă, dar şi 
timidă în acelaşi timp. 

R. T. : De unde Îţi iei optimismul şi veselia pe care le Împrăştii În jur? Este 
Daniela tristă vreodată? 

D.A. : Este o întrebare încuietoare. Pentru toată lumea sunt aşa cum spui ,  dar, 
bineînţeles că am şi eu momentele mele de tristeţe, de durere şi chiar de disperare, 
pe care din pudoare îmi permit să nu le dezvălu i .  

R.T. :  Ce te deranjează la vremurile pe care le trăim? 
D.A. : Mitocănia, exhibiţion ismul, nonvaloarea promovată ca valoare,  deşi ştim 

cu toţii cât este de efemeră şi fac a ici referire la vedetele de paie, nivelu l  general 
de mediocritate. 
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R.T. :  c;e ţi-ar fi plăcut să joci şi n-ai jucat? 
D.A. : I n  fiecare etapă a vârstei am avut câte o dorinţă care nu s-a împl in it. 
R.T. :  Crezi că există o retetă a succesului? Tu ai una? 
D.A. : Cred că e foarte simplu .  Ce faci trebuie să faci cu poftă , cu adevăr, cu 

bucurie şi cu dăru ire .  
R.T. :  Mi-a căzut În mână albumul aniversar al Teatrului ",on Creangă", pe a 

cărui scenă ai străbătut mai mult de 15  ani, şi nu te-am regăsit În paginile lui. Cum 
reactionezi la o astfel de "omisiune" ? 'o.A.: Nu este prima dată când se întâmplă un astfel de impact neplăcut cu 
"epitetele" pe care le-am enunţat mai sus, caracteristice zilelor noastre. Deşi ,  sunt 
unul dintre membrii fondatori ai Teatru lu i  Excelsior mi s-a întâmplat să mă lovesc 
de acelaşi impact. 

R. T. : Cum e să joci rolul de bunică a trei nepoţi? E mai greu decât pe scenă? 
D.A: E altceva şi este mult mai greu . 
R.T. :  Dar mai plin de satisfacţii! 
D.A: La fel ca şi în teatru . . .  


